
    Elektronický zpravodaj měsíčníku Hospodářských novin 

Ať vám neutečou peníze 
Od 15. 11. 2004 je možné podávat žádosti o 

dotace v rámci podprogramu 217 115 Podpora 
obnovy venkova. Žádosti mohou podávat 
obce, které byly oceněny stuhou v soutěži 
Vesnice roku 2004, popřípadě byly oceněny v 
soutěži Vesnice roku 2003 a v roce 2004 ne-
mohly schválenou dotaci z důvodů, které ne-
zavinily, využít. Žádosti lze podat i tehdy, 
pokud jde o akce k odstranění škod způsobe-
ných živelní nebo jinou pohromou místního 
charakteru – a také v případě, že jde o projekt 
dotačního titulu 6 (poradenství a vzdělávání) 
celostátního nebo mezinárodního významu.  

Žádosti se podávají pouze on-line do 15. 1. 
2005. Výzva se vztahuje také na projekty dětí 
a mládeže a pilotní projekty venkovských 
mikroregionů; v těchto případech se žádosti 
podávají on-line od 1. 2. do 31. 3. 2005. Více 
informací najdete na www.mmr.cz , odkaz 
Regionální politika. 

Pro obce – vlastníky lesů! 
Monitorovací výbor Operačního programu 

Rozvoj venkova a multifunkční zemědělství 
(OP Zemědělství) se na svém jednání minulý 
týden shodl na tom, že možnost čerpání dotací 
z EU v rámci OP Zemědělství se rozšíří i na 
subjekty založené s účastí obce, tj. akciové 
společnosti, společnosti s.r.o. nebo obecně 
prospěšné společnosti, případně jiné obchodní 
společnosti, jejichž účastníkem jsou obce. 
Tato možnost čerpání platí pro všechna pod- 
opatření 1.3. a pro podopatření 2.1.2. a 2.1.3.  

Státní zemědělský intervenční fond vydá ke 
každému opatření samostatný svazek pravidel, 
zatím však není znám přesný termín podávání 
žádostí – jeho stanovení je v kompetenci mi-
nistra zemědělství. Na jednání monitorovacího 
výboru se hovořilo o přelomu letošního a 
příštího roku. K témuž více v lednovém čísle 
Moderní obce, které vyjde 5. 1. 2005. 

1. 12. 2004   
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Skončil 1. ročník Solární ligy, co přinese další? 
Celkem 249 sídel (z toho 125 se statutem 

města) evidoval v letošním prvním ročníku své 
soutěže Solární liga ČR její pořadatel – Liga 
ekologických alternativ (LEA). Ovšem přihlá-
šek za instalované solární systémy v těchto 
městech a obcích se dohromady sešlo dokonce 
440. V souhrnné hlavní kategorii, stejně jako 
v kategorii obcí a v kategorii termických systé-
mů, zvítězila obec Rusava na Zlínsku. 
V kategorii měst byly nejúspěšnější Slatiňany 
n a  P a r d u b i c k u , 
v kategorii fotovoltaic-
kých systémů dominoval 
Vilémov na Olomoucku. 

Slavnostní vyhlášení 
výsledků soutěže se 
uskutečnilo minulý týden 
při příležitosti meziná-
rodního veletrhu Aqua-
therm Praha 2004 
(www.solarnil iga.cz). 
Rusava si svůj úspěch 
připsala za instalaci  
549,7 m2 běžných sluneč-
ních kolektorů a 1,7 m2 
fotovoltaických panelů, což obci přineslo  
93,5 bodu a při 590 obyvatelích i jednoznačné 
prvenství. (Body, získané v soutěži, se pro 
srovnatelnost přepočítávají v průměru na jed-
noho obyvatele každého sídla podle údajů o 
jeho lidnatosti z Českého statistického úřadu.)  

Rusava má své běžné kolektory nainstalová-
ny především u rekonstruovaného nekrytého 
přírodního koupaliště, kde kolektorová plocha 
540 m2 představuje patrně největší současný 
solární systém v Česku. Další termické a foto-
voltaické systémy jsou na místní škole. Nyní 
by k těmto instalacím měl přibýt další solární 

systém, který Rusavě jako vítězi hlavní katego-
rie věnovaly (včetně montáže) firmy Thermo/
solar, Žiar nad Hronom a JH solar Plavsko 
v okrese Jindřichův Hradec. Jak řekl starosta 
Rusavy Bohumil Škarpich, tímto solárním 
systémem bude osazena buď budova obecního 
úřadu, nebo obecní dům, v němž se nachází i 
restaurace s kulturním sálem. 

Karel Merhaut z LEA minulý týden potvrdil, 
že soutěž Solární liga ČR bude pokračovat 

i příští rok. Uvedl, že asi 
dojde i k některým dílčím 
úpravám. Přihlášená sídla 
se již nebudou dělit na 
kategorii měst a kategorii 
obcí, neboť některá sídla 
se statutem města mají 
méně obyvatel než jiná 
bez tohoto statutu. Sídla 
by nově byla rozdělena 
do velikostních kategorií 
podle počtu obyvatel 
(jako např. v Německu, 
jehož Solární liga inspi-
rovala české organizáto-

ry). Karel Merhaut nevyloučil ani to, že napříš-
tě se v kategorii sídel s fotovoltaickými systé-
my už nebude soutěžit podle velikosti instalo-
vané plochy, nýbrž objektivněji, totiž podle 
výkonu. Právě tak je možné, že bude zaveden 
jakýsi »kvalitativní bonus«, jímž by byla napří-
klad zohledněna nadstandardní podpora měst a 
obcí využití energie Slunce, třeba formou míst-
ních dotací či účinnou osvětou. 

( r š )  
 

Diskuse o pravidlech soutěže probíhá na adre-
se www.solarniliga.cz/diskuse2.html . 

O ČEM  SE M LUV Í  

Moderní obec č. 1/2005 
Příloha speciál: Fondy Evropské unie 

• Nabídka poradenských a konzultačních služeb 
 souvisejících s přípravou  a realizací projektů  

• Banky a kofinancování projektů 
• Další finanční zdroje a pomoc obcím a regionům 

 

Téma měsíce: Malá komunální technika 
Témata komerční prezentace a inzerce: 

• výrobci kontejnerů, popelnic, zařízení pro sběr, 
• vozy pro čistění a údržbu  komunikací a veřejných 

prostranství, zimní čištění ulic atd.  
• svoz  a drtiče pro  zelený odpad, 
• výrobci a dovozci svozových vozů a celých systémů 

nakládání s komunálem (např. systém MSTS) 
• veřejné osvětlení a jeho údržba. 
• vážní systémy 
• financování a leasing komunální techniky, strojů  

a zařízení 
 

Uzávěrka inzerce:  10. 12.  2004 
Vychází:  5. 1. 2005 

 

Další informace vám poskytne:  
Petr PFLEGER, tel.: 233 071 403, 603 198  873, e-mail: 

petr.pfleger@economia.cz 

pořadí sídlo počet obyvatel body  instalace  

Souhrnná hlavní kategorie (V kateg. Solární obce a Sídla s termickými systémy je po řadí tří nejlepších shodné s pořadím v hl. kategorii.) 

1. Rusava, Zlínský kraj 590 93,458  549,7 m2 běžných kolektorů,1,7 m2 solárních panelů 

2. Boží Dar, Karlovarský kraj  177 69,181  122 m2 běžných kolektorů, 0,45 m2 solárních panelů 

3. Pístina, Jihočeský kraj  172 50,233  48 m2 vakuových kolektorů 

Solární města 

1. Slatiňany, Pardubický kraj 3986 4,917  193 m2 běžných kolektorů, 6 m2 solárních panelů 

2. Horní Planá, Jihočeský kraj  2289  3,159  72 m2 běžných kolektorů 

3. Stod, Plzeňský kraj 3532  1,220  67 m2 běžných kolektorů, 0,5 m2 solárních panelů 

Sídla s fotovoltaickými systémy 

1. Vilémov, Olomoucký kraj  477 2,184  10,42 m2 solárních panelů 

2. Pňovany, Plzeňský kraj 355 1,127  4 m2 solárních panelů 

3. Podolí u Brna, Jihomorav. kraj 1040 0,577  6 m2 solárních panelů              

Výsledky 1. ročníku Solární ligy ČR 

U koupaliště v Rusavě je nainstalován patr-
ně největší solární systém v ČR.   Foto: archiv 

Zdroj: LEA 

http://www.mmr.cz
http://www.moderniobec.cz
http://www.solarniliga.cz
http://www.solarniliga.cz/diskuse2.html
mailto:petr.pfleger@economia.cz
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Krajské nemocnice znovu v ohrožení? 
Středočeský hejtman Ing. Petr Bendl minulý 

týden seznámil novináře se svým stanoviskem 
k návrhu zákona o veřejných neziskových 
ústavních zdravotnických zařízeních, který 
Středočeský kraj obdržel (spolu s dalšími kraji) 
od Ministerstva zdravotnictví k připomín- 
kování. Hejtman poukázal na to, že krajský 
úřad podkladový materiál obdržel 12. 11. s tím, 
že do 18. 11. měl být pro Ministerstvo zdravot-
nictví připomínkován.  

Takový krátký termín by 
byl neúnosný i v době, 
kdy by plně fungovalo jak 
zastupitelstvo a rada kraje, 
tak jejich odborné komise 
a výbory. Obdržel-li však 
kraj podklady k připomín- 
kování prakticky týden po 
volbách do krajských 
zastupitelstev (5. a 6. 11.), 
kdy se ještě ani nemohlo 
sejít ustavující zasedání 
nového nejvyššího orgánu 
kraje (stane se tak 10.12.) a kdy ani nemohla 
být zvolena nová rada kraje, pak se skutečně 
jen těžko může vyvracet hejtmanovo podezře-
ní, že resort ministryně MUDr. Milady Emme-
rové si zaslání kontroverzního návrhu nového 
zákona krajům k připomínkování záměrně 
načasoval až na tuto dobu. 

Návrh počítá mj. s tím, že i nemocnice, které 
stát k 1. 1. 2003 předal krajům, se stanou veřej-
nými neziskovými zařízeními. Proti tomu 
hejtman Bendl vznáší zásadní připomínku, že 
stát nemůže diktovat krajům, jakou formu bu-

dou mít zdravotnická zařízení, která kraje spra-
vují v samostatné působnosti. Navíc by tak 
podle hejtmana došlo k direktivnímu převodu 
majetku krajů do majetku neziskových organi-
zací, ačkoliv slovy Petra Bendla »přes velké 
úpění« tento sektor zdravotnictví funguje. 

»Odpovědnost krajů jako zřizovatelů nemoc-
nic by zůstala,« konstatoval hejtman, »ale 
vzniklo by nebezpečí pro jejich rozpočty.« 

Například návrh zákona 
počítá s tím, že kraje  
(a nikoliv stát) by v pozici 
zřizovatele měly povin-
nost uhradit zdravotní péči 
nepojištěným cizincům.  
Právě tak by výše platů 
v těchto »krajských« ne-
mocnicích byla určována 
výsledky jednání vlády 
s odbory, avšak zůstalo by 
patrně na krajích, aby ze 
svých zdrojů dofinancova-
ly případnou ztrátu, která 

by navýšením platů mohla nemocnicím vznik-
nout. Podobně – podle připomínek zaslaných 
ministerstvu krajským zdravotním radou  
Ing. Miroslavem Petríkem – návrh zákona 
neřeší možnost změn v rozsahu poskytované 
lůžkové zdravotní péče, kterou by zřizovatel 
reagoval na měnící se nároky regionů. Bude-li 
pevně dán rozsah poskytované péče, nebude 
moci zřizovatel sám tento rozsah měnit a ztrátu 
s tím spojenou naopak bude muset sám pokrýt. 

 

( r š )   

Fotovoltaika: Dotace nově 
Jak minulý týden oznámili organizátoři sou-

těže Solární liga ČR, Ministerstvo životního 
prostředí a Státní fond životního prostředí 
dospěly k dohodě, že pro příští rok se změní 
podmínky pro poskytování dotací na instalaci 
fotovoltaických systémů. Dosud třicetipro-
centní podpora mohla putovat do obcí, podni-
katelským subjektům nebo do objektů zdra-
votnictví, sociální péče nebo neziskového 
sektoru na instalace o maximálním výkonu  
40 kW (pro připojení k síti). Nově by mělo jít 
o dotace pro instalace o výkonu až 100 kW. 
Tak rozsáhlý fotovoltaický systém v České 
republice zatím neexistuje, ale nepochybně se 
časem objeví, a jistě nikoliv jediný. 

Vzniká nový portál pro Prahu 
Rada hl. m. Prahy schválila realizaci jednot-

livých projektů směřujících k vybudování 
Portálu hlavního města s cílem zavést služby 
pro občany, podnikatele a návštěvníky české 
metropole. Zavedení portálu nemá představo-
vat pouze transformaci stávajících webových 
stránek, nýbrž vytvoření podmínek pro efek-
tivnější spolupráci různých stávajících zdrojů 
informací (úřady městských částí i organizace 
města) a dalších subjektů (privátní sféra po-
skytující služby Pražanům, vládní portál 
apod.).  

Vytvořený portál bude přístupný z domén 
III. úrovně praha.gov.cz a prague.gov.cz tak, 
jak je obvyklé v zemích EU, přičemž veškeré 
stávající cesty (www.praha-noviny.cz, 
www.praha-mesto.cz a www.cityofprague.cz) 
zůstanou zachovány. 

PPP – a váš názor? 
Ministerstvo pro místní rozvoj vyzvalo nej-

širší odbornou veřejnost, aby se vyjádřila k 
věcnému návrhu zákona o veřejně soukro-
mých partnerstvích (PPP – Public Private 
Partnership – partnerství veřejného a soukro-
mého sektoru).  

Finální verze věcného návrhu zákona je na 
ministerském webu www.mmr.cz. Věcný ná-
vrh byl 29. 11. rovněž zaslán k meziresortní-
mu připomínkovému řízení. 

 

Hejtman Bendl rozebral slabiny návrhu 
zákona.                                Foto: Ivan Ryšavý 

»Přijetím novely zákona o střetu zájmů (učinila tak Poslanecká sněmovna minulý týden 24. 11. – 
pozn. redakce) se propásla šance nastavit účinné mantinely politické korupci a zneužívání veřej-
ných funkcí,« praví se v prohlášení Transparency International ČR (TI). Přijetí této novely podle 
TI ukázalo, že vládní koalice nemá zájem řešit střety zájmů politiků a uchyluje se k neúčinným 
náhražkám. 

Hlavní výhrady Transparency International ČR k přijaté novele zákona: 
•  Není kvalitně legislativně zpracována a neodstraňuje pojmovou nejednoznačnost, která vede  
k nejistotě právního výkladu. 
•  Neumožňuje snadnou veřejnou kontrolu (chybí povinnost zveřejňovat všechna oznámení v 
elektronické podobě) a staví zbytečné administrativní překážky. Navíc řízení o porušení povinností 
bude neveřejné.  
•  Postrádá vynutitelnost. Obsahuje sice možnost sankcí, ale chybí popis řízení, kterým se má 
rozhodnout, zda někdo pochybil či ne. Navíc rozhodovat bude kontrolní výbor zastupitelstva, jehož 
je dotyčný politik členem. Hrozí, že vzhledem ke kolegialitě řízení nikdy neproběhne a udělení 
sankcí zůstává čistě hypotetické.   
•  Omezení povinností podávat oznámení pouze pro uvolněné zastupitele je nesystémové. 
•  Chybí postfunkční omezení (tj. princip, že pokud funkcionář v exekutivní pozici rozhodoval o 
určité firmě, nesmí s ní po určitou dobu vstoupit do pracovního poměru).  
•  Nejsou zahrnuti blízcí rodinní příslušníci (manželky či osoby blízké), proto je snadné převá-
dět na osoby blízké a tím zákon obcházet. 

( t i )   

TI: Neúčinná novela neúčinného zákona 

Moderní obec 
Ukázkové číslo si  ZDARMA objednejte  
na tel. čísle 800 11 00 22 nebo na adrese 

http://www.economia.cz/info/mo/.  
Chcete dostávat zdarma newsletter? 

Přihlaste se na adrese 
pdf.moderniobec@economia.cz !  

http://www.moderniobec.cz
http://www.praha-noviny.cz,
http://www.praha-mesto.cz
http://www.cityofprague.cz
http://www.mmr.cz
http://www.economia.cz/info/mo/
mailto:pdf.moderniobec@economia.cz
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Dnes v Informačním centru venkovských 
regionů na pražském Staroměstském náměstí 
(je umístěno vedle vchodu do Ministerstva pro 
místní rozvoj – podrobnosti viz newsletter MO 
č. 17 z 20. 10. t. r.) končí prezentace zájmové-
ho sdružení 27 právnických osob Přemyslov-
ské střední Čechy. Toto sdružení bylo založeno 
letos v březnu (viz Moderní obec 6/2004) a 
takřka vzápětí slavilo úspěch v podobě přiděle-
ní podpory z programu LEADER ČR. 
V současné době se ve sdružení dokončuje pět 
projektů v celkové hodnotě přes deset miliónů 
korun a zažádáno je také 
o podporu z programu 
LEADER+. 

Jak již dříve pro Moder-
ní obec uvedl předseda 
sdružení, místostarosta 
města Slaný Ing. Pavel 
Bartoníček, síla Přemys-
lovských středních Čech 
je hlavně v tom, že se 
cíleně zaměřuje na celko-
vý rozvoj svého území 
(zahrnuje 67 obcí) při 
současném zachování 
jeho přírodních a historic-
kých památek.  

Od tohoto faktu se také 
odvíjela prezentace sdru-
žení, která začala již v pondělí minulého týdne 
a postupně v jednotlivých dnech stačila před-
stavit mj. projekt Přemyslovské cesty, zámky, 
hrady, tvrze a zříceniny stejně jako nové obje-
vy historických kultur či památky vztahující se 
ke keltské minulosti na území sdružení. Jak 
nám řekl místostarosta Veltrus Tomáš Čapek, 

projekt Přemyslovské cesty si klade za cíl ob-
novit zničené či opuštěné cesty, které dříve 
spojovaly města a obce v pomyslném trojúhel-
níku tvořeném sídly Klobuky-Veltrusy-
Roztoky, přičemž tzv. Velký přemyslovský 
okruh v délce zhruba 95 kilometrů by měl 
propojit hlavní turisticky atraktivní cíle v této 
oblasti. Kromě tohoto okruhu se chystají i další 
trasy, jako například Přes Kozí hřbety na Okoř. 
Z Okoře k Vltavě, Havířskou cestou na Munci-
faj, Po stopách železnice, Dvořákova stezka 
atd. Cesty budou postupně upravovány tak, aby 

bezpečně sloužily jak 
pěším turistům, tak cyk-
listům, případně i jezd-
cům na koních. To povede 
i k rozvoji ubytovacích a 
restauračních služeb a 
vytvoří prostor pro pořá-
dání různých společen-
ských a kulturních akcí, 
festivalů a setkání. 
Právě takové projekty měl 
na mysli i ministr pro 
místní rozvoj Ing. Jiří 
Paroubek, když při slav-
nostní vernisáži hovořil o 
záměru svého resortu 
pomáhat vytvářet Praze 
zázemí pro volnočasové 

aktivity jejích obyvatel. Nebo o tom, že minis-
terstvo začne programově podporovat ty regio-
ny, které sice zatím ještě nejsou na výsluní 
zájmu turistů, ale mají všechny předpoklady 
rozvinout své možnosti a nabídnout nové a 
atraktivní turistické cíle. 

( r š )  
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EG hlásí změny ve vedení 
Novým předsedou Euroregionu Glacensis 

(EG), největšího euroregionu na česko-polské 
hranici, se stal Miroslav Kocián, dosavadní 
první místopředseda EG a současně starosta 
Bílé Vody u Javorníka v okrese Jeseník. Do 
funkce prvního místopředsedy postoupil podle 
principu rotace funkcí Zdeněk Filip, starosta 
Opočna, a druhým místopředsedou byl zvolen 
zástupce z Pardubického kraje Jiří Čepelka, 
starosta Ústí nad Orlicí.  

Vzhledem k tomu, že sekretář EG Helmut 
Dohnálek se po volbách do krajských zastupi-
telstev stává 1. náměstkem hejtmana Králové-
hradeckého kraje, bude na jeho místo vypsán 
konkurz. Helmut Dohnálek ve své funkci 
zůstane do konce roku.  

Současně Rada EG jmenovala s platností od 
1. 1. 2005 ředitelem Regionální rozvojové 
agentury (RDA) Jaroslava Štefka, jejího dosa-
vadního projektového manažera.  

PER S ONÁLI E 

Dosud byly vyplaceny více než   
tři milióny na »estetizaci« domů  

Zastupitelstvo města Nového Jičína schváli-
lo rozdělení příspěvků na estetizaci za rok 
2004. Celkem bylo letos rozděleno 820 tisíc 
korun šestnácti uchazečům v rozmezí od  
25 tisíc do 80 tisíc korun. Cílem projektu je 
motivovat vlastníky vzhledově zanedbaných 
domů k jejich opravám. Proto se příspěvky 
vztahují na dokončené opravy fasád, oken, 
komínů, střech, klempířské práce apod. Pro-
jekt se uskutečňuje pravidelně již od roku 
1996. Zpočátku byly preferovány domy v 
Městské památkové rezervaci, dnes je mož-
nost získat příspěvek i na dům v celém městě 
včetně místních částí Nového Jičína. Význam-
ným mezníkem ve vývoji byl rok 2003, kdy se 
uchazeči o příspěvek mohly stát i právnické 
osoby. Město během osmi let vyplatilo žadate-
lům celkem již více než tři milióny korun.  

Prezentaci zahájil ministr Paroubek 
(uprostřed). Vlevo starosta Únětic Vytiska, 
který vernisáž hudebně doprovodil se členy 
ochotnického souboru Divoch, vpravo 
předseda sdružení Bartoníček. 

 Foto: Jiří Svítek, RRA Střední Čechy 

V červenci 2004 Zastupitelstvo kraje Vysočina schválilo grantový program Integrace aplikačního 
vybavení ISVS (Informační systém veřejné správy). Na tento konkrétní grantový program byla 
vyčleněna částka 1 milión korun. Cílem programu bylo efektivnější využití aplikačního vybavení 
veřejné správy, sdílení dat, zrychlení úředních procesů, zvýšení počtu aplikací využívajících zá-
kladní registry ISVS, zpřístupnění dat z backoffice systémů úřadů veřejnosti. Podpora byla zamě-
řena především na vývoj nástrojů integrace aplikací – WS (web services) na bázi XML/SOAP, 
realizaci filozofie SOA architektury (Service Oriented Architecture) apod. Příjemci podpory byla 
města a obce v kraji Vysočina. Uzávěrka programu byla stanovena na letošní září. 

Ačkoliv byl mezi zástupci měst a obcí zaznamenán zvýšený zájem o tento program, byly řádně 
doručeny pouze dvě žádosti o podporu (statutární město Jihlava a město Pelhřimov), obě adminis-
trativně v pořádku. »Hodnocení žádostí se uskutečnilo v říjnu elektronickou formou prostřednic-
tvím e-mailu, přičemž tento způsob hodnocení žádostí byl použit poprvé. Obě žádosti byly řídícím 
výborem hodnoceny kladně a oběma městům byla přidělena podpora v plné výši, tj. celkem  
328 944 Kč. Z Fondu Vysočiny tedy bude čerpáno 33 % z přidělených finančních prostředků. Pod-
pora bude poskytována po realizaci projektu a po zaslání Závěrečné zprávy a vyúčtování  
v souladu s Výzvou pro tento grantový program,« komentovala výsledek vyhodnocení grantového 
programu Martina Rojková z krajského odboru informatiky. 

Vzhledem k tomu, že jde o podporu důležité oblasti informačních systémů veřejné správy, bude 
výše zmíněný grantový program opětovně vypsán v roce 2005. Jeho vyhlášení bude předcházet 
informativní schůzka s potenciálními žadateli (například informatici obcí), kterým tam budou zod-
povězeny otázky k možnostem tohoto grantového programu. 

( t z )  

Zájem o grantový program značný, žádosti jen dvě ... 
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